
 1

ACTA DE LA REUNIÓ DEL CONSELL MUNICIPAL DE LA DONA 
Dia 28 de gener de 2020 

 
 
Assisteixen a la reunió: La Sra. Cristina Cruz Mas, regidora de la Dona i 
presidenta del Consell; la Sra. Soledad González Acuña i la Sra. Carme 
Casanueva Cabrero del Nord de la Dona; la Sra. Marina Hosta Vila de la 
FAVM; la Sra. Elena Martinez Casahuga i la Sra.  Imma Serra Martinez de 
L’associació Olivera; la Sra. Mariona Descarrega Alsina de l’entitat Creu Roja 
Manresa; la Sra. Kati Lorca Martinez de la Unió de Jubilats i Pensionistes UGT; 
el Sr. Miguel Pérez Silva de la FUB; la Sra. Alba Baltiérrez Alier d’Esquerra 
Republicana; la Sra. Gemma Boix Pou de FEM Manresa; la Sra. Francisca 
Gómez Yeste i la Sra. Alícia Orive Sola de Ciutadans; la Sra. Mariana Romero 
Salguero del PSC; la Sra. Montserrat Mestres Angla, com a Cap del servei 
d’Acció i Cohesió Social de l’Ajuntament de Manresa, i a títol personal la Sra. 
Maria Cunill Gil; la Sra. Sandra Pujol Solernou; la Sra. Maria Josefa Gil Barba; 
la Sra. Montse Margarit Castells; la Sra. Mercè Moltó Biarnés; la Sra. Clotilde 
Morales Coca; la Sra. Veronica Soto Villa i la Sra. Marina Bernal Yébenes. 
 
També hi assisteixen la Sra. Laura Castany Figuera, com a secretària del 
Consell.  
 
S’excusen: la Sra. Conxita Almarcha Villena, del GAM Lilium; la Sra. Aurora 
Perez la Rosa; la Sra. M. Àngels Ramos Gómez; la Sra Montserrat Roldán 
Rodríguez; la Sra. M. Assumpció Lleonart Sol, representant del Col·legi 
d’Advocats; la Sra. Núria Grané Garcia del Col·legi de Metges; i a títol personal,  
la Sra.  Maria Cunill Gil. 
  
S’inicia la reunió a les 7 de la tarda a la sala de reunions del Centre Cultural del 
Casino. 
 
 
ORDRE DEL DIA 
 

1. Lectura i aprovació d’actes de les reunions ante riors.  
 
S’aproven les actes sense esmenes.  
 
 

2. Sobrevingut: La Sra. Soledad González Acuña del Nord de la Dona 
demana la paraula.  

 
La Sra. Soledad exposa que deixa la presidència del Nord de la Dona i que 
passa al relleu a la Sra. Carme Casanueva Cabrero, ja que fa molts anys que 
està al capdavant de l’entitat i necessita descansar i dedicar-se al altres coses, 
tot i seguir vinculada a l’entitat. La Sra. Soledad exposa que deixarà el Consell 
Municipal de la Dona també.  
 
La presidenta del Consell li agraeix tots aquests anys de treball, participació i 
implicació al capdavant del Nord de la Dona i implicació amb el Consell 
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Municipal. La resta de membres del Consell també li agraeixen aquesta 
implicació.  
 

3. Funcionament del Consell i de la comissió perman ent:  
 

- Es repassa el reglament del consell i s’aclareixen dubtes.  
 

- Es repassen les funcions de la  comissió permanent, ja que en els últims 
mesos han hagut de fer moltes tasques i cal veure quines 
responsabilitats tenen. En el reglament es concreten les següents 
funcions:  
 

o Elaborar l’ordre del dia de les reunions del Consell. 
o Vetllar pel compliment dels acords presos en el Consell.  
o Reunir-se en casos en què la presidenta valori la necessitat 

urgent de consulta per prendre decisions que requereixin celeritat, 
i donar compte posteriorment al Plenari del Consell.  
 

- En els últims mesos en què s’han viscut situacions molt greus a nivell 
d’agressions sexuals a la ciutat, la permanent ha hagut de prendre 
decisions sense tenir temps per consensuar les coses al Plenari (fer 
manifestos, parlar amb la premsa, sumar-se a concentracions,...).  

 
- S’exposa que el Consell té molt pes a nivell de ciutat i té ens propi, tot i 

ser un consell participatiu no vinculant, només consultiu. També es diu 
que totes les decisions que surtin del Consell han d’estar avalades per la 
presidenta, ja que així ho marca el reglament.  
 

- Les membres del Consell demanen poder ser una plataforma 
reivindicativa de les dones i tenir la confiança de la presidenta per a 
emprendre en cada moment les accions que considerin oportunes.  
 
També diuen que hi ha 2 grups de Whatsapp del consell i això genera 
conflictes. Amb aquest tema, ara s’ha creat un grup de Whatsapp oficial 
del consell, qui vulgui formar-ne part, ha de fer el full d’autorització i 
entregar-lo al SIAD.  
 

- Es parla de l’estrès que genera haver de prendre decisions de manera 
ràpida i fer manifestos d’un dia per l’altre sense l’opció de poder-los 
consensuar bé. Es proposa explorar noves accions, com fer 
concentracions en silenci, valorant el poder del silenci. També es pot fer 
un model de manifest que ens serveixi per les diferents concentracions. 
La Permanent també pot derivar funcions a altres membres del consell, 
com per exemple parlar amb la premsa o redactar els manifestos. 
Tampoc cal caure amb la pressió mediàtica i respondre al moment, es 
poden publicar notícies o manifestos més tard, fent reflexions sobre els 
temes que vagin sorgint. Per altra banda, també cal publicar 
rectificacions si com a consell s’ha publicat algun cosa que no era del tot 
encertada.  
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- Amb tot el què està passant últimament, el Consell veu important 
reemprendre la idea de fer la formació per totes les membres i obrir-ho 
externament sobre feminismes. De cara a la propera reunió es 
presentarà una proposta.  

 
- Per altra banda, a la permanent encara hi falta una tercera membre del 

Consell. Finalment la Sra. Cloti Morales s’ofereix per entrar a la 
Permanent.  

   
 

4. Valoració del 25 de novembre:  
 
DADES QUANTITATIVES 
 
Actes organitzats pel SIAD 11 
Actes organitzats conjuntament amb altres entitats o serveis   2 
Entitats que han organitzat activitats  13 
Total d’actes organitzats 28 
Centres d’ensenyament secundària que han col·laborat   6 
Alumnat que ha participat a la campanya 700 
Participants en la campanya 2.500 
Cartells generals distribuïts 150 
Cartells digitals específics dissenyats   7 
Tríptics i cartells digitals distribuïts 1.200 
 
Punts forts 
 
• El bon nivell  de participació en els actes centrals del SIAD i del Consell 

Municipal . 
• Centrar una bona part dels actes en les violència sexuals per accentuar la  

prevenció i sensibilització sobre aquesta davant els fets ocorreguts a la 
ciutat 

• Oferir un conjunts d’accions preventives sobre les violències sexuals 
adreçades a l’alumnat dels centres de secundària  

• Augmenta el nombre d’entitats que van organitzar actes  
• Manteniment del díptic digital per recollir totes les accions programades a la 

ciutat 
• Seguiment de la campanya per part dels mitjans de comunicació d’alguns  

actes. 
• Gestions per l’endarreriment de la instal·lació de l’arbre de Nadal a la plaça 

de l’ Ajuntament permetent així mantenir tot el espai necessària per l’ acte 
institucional  

• La gravació en vídeo de tot l’acte i l’edició d’un resum per penjar a Youtube 
• Augment del nivell d’implicació del jovent en els actes organitzats durant la 

campanya:  
o La implicació del professorat va fer possible el treball previ de 

sensibilització i prevenció a les aules, que es va reflectir en l’alt 
nivell de participació de l’alumnat   
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o L’acció artística de l’acte institucional i les actuacions de l’acte de 
rebuig del Consell Municipal de la Dona va anar a càrrec de 
l’alumnat de secundària.  

o La gran participació en les dues xerrades “Quan no, es si: amor o 
violència “ amb un quasi 200 nois i noies a cada una 

o La participació en l’acte institucional, arribant als 560 nois i noies.   
o La quantitat de manifestos presentats malgrat es va fer una 

preselecció dins dels propis centres.  
o L’ acció artística i visual, “No et tallis les ales” per part de 

l’alumnat de Lacetània 
o Els taller d’educació sexoafectiva “Emocions, sexe i plaer” han 

tingut una bona acollida i molt bona valoració per part de l’ 
alumnat   

• La ubicació a la plana de l’Om de l’acció artística “Sabates vermelles” i 
l’acte de rebuig posterior organitzats pel Consell Municipal va permetre 
una molta bona visualització i assistència de públic. La pancarta que es 
va col·locar al balcó a sobre de l’escenari visualitzava molt bé qui 
organitzava l’acte. L’actuació de l’alumnat del Peguera va aportar a l’acte 
emotivitat i reivindicació. Hi va haver bona coordinació amb el Comitè de 
Vaga feminista per no coincidir la manifestació amb l’acte.  

 
Punts febles 
 
• Les xerrades organitzades malgrat tractaven temes molt interessants 

van tenir poc públic, amb una mitjana de 15 persones a cada una 
• El fet que no totes les persones que es van apuntar a la comissió 

assitiessin a les reunions va fer mes difícil la coordinació. 
• Alguns actes no van tenir la repercussió mediàtica adequada per part del 

mitjans de comunicació. 
• La xerrada dels gossos acompanyants de les víctimes de VM, va faltar 

difusió i es va fallar a nivell tècnic.  
 
Propostes de millora 

 
• No programar tantes xerrades i centrar més esforç en les activitats 

preventives dirigides al jovent 
• Mantenir l’adaptació dels actes del Consell Municipal de la Dona a la 

capacitat real de gestió i execució de les dones de la comissió 
• Marcar com a imprescindible que les dones que formin part de les 

comissions puguin assistir a les reunions necessàries 
• Fomentar  més implicació de les dones del Consell 
• Si es valora interessant, continuar exposant l’acció artística Sabates 

Vermelles, caldrà fer un triatge, ja que algunes sabates s’han deteriorat. 
• Mantenir la implicació de la ciutadania i els col·lectius més joves en 

alguns dels actes de la campanya. 
• Comprar llums led més potents si es vol tornar a fer símbols relacionats 

amb el tema (dona, xifres, paraules, etc.) amb ells. 
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• Mantenir el contacte directe amb el professorat estratègic de cada centre 
per sensibilitzar i implicar l’alumnat i fer-li arribar directament les nostres 
propostes. 

• Mantenir la coordinació amb el departament de promoció econòmica per 
evitar la coincidència dels elements decoratius de Nadal en els espais ja  
reservats prèviament pels actes de la campanya. 

• Tenir més presència als mitjans de comunicació. Demanar a la Pilar 
Goñi que ens hi col·labori.  

 
5. Altres informacions:  
- S’està elaborant el Pla d’Actuació Municipal de l’Ajuntament de Manresa: 

es pot mirar per la web i fer aportacions i també es pot participar en les 
sessions de debat organitzades per temàtiques per tal de valorar les 
propostes que ja hi ha i fer noves aportacions.  
 

- L’1 de febrer obren a la ciutat un servei nou de la Generalitat per atendre 
dones víctimes de violència masclista i els seus fills i filles. És el SIE 
(Servei d’Intervenció Especialitzada). Les dones hi poden anar per 
iniciativa pròpia o derivades d’algun professional. És al número 22-24 de 
la Muralla del Carme, i el seu telèfon és: 93 628 98 91. 
 

- S’informa d’alguns actes que ja es tenen previstos de cara a la 
campanya del 8 de març:  
 

o La Transèquia serà al mateix dia 8 de març, per això es treballarà 
perquè tingui la igualtat com a eix principal. S’ha escollit el lema 
“Caminem cap a la igualtat”, posarem un estand del SIAD i farem 
tallers a la Mini Transèquia. També es recollirà un euro per a 
projectes d’igualtat i noves masculinitats impulsats pel SIAD. Qui 
es vulgui apuntar de voluntària, serà benvinguda! 

o S’està mirant si la pintora Iris Serrano pot pintar un mural en 
alguna paret de Manresa.  

o També hi haurà la Cursa de la Dona.  
o També es proposa fer un homenatge a la Pepita Bergés dels 

Comtals, com a dona que treballava a la Fàbrica Nova i que va 
participar en la primera vaga de dones.  

o També es vol fer una xerrada reivindicativa amb la Plataforma 
Petra.  

o El 28 de març és el dia internacional de la dona marroquina. 
També es pot organitzar algun acte. 

 
- S’informa que el 10 de gener es presentarà el Pla d’igualtat de la FUB.  

 
- També s’informa que enguany les festes de la Llum són organitzades 

per les dones empresàries i emprenedores, les DEIM, i per tant tenen un 
alt contingut feminista. 
 

 
I sense res més a tractar, es dóna per acabada la reunió.    
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